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נושא:
הדרך להשפיע על ילדים

מתחילים בפרשתינו "אלה תולדות יצחק בן אברהם אברהם 
הוליד את יצחק", והנה הפירוש המילים הפשוטה של הפסוק 
אומר  שהוא  שואלים,  המפרשים  שכל  וכמו  כלל,  מובנת  לא 
"אלה תולדות יצחק" ובמקום לומר מהו תולדותיו של יצחק, 

מתחיל לספר קורות חייו, מי הולידו, ולמי שנשא אשה וכו'.

האנשים שכל חייהם והחלטותיהם הוא למען אחרים....

אלא בזה מונח יסוד נפלא בדרך חייו של אדם, שהרבה בני 
אדם לא חיים את "חייהם" אלא חיים את חיים של אחרים, 
שכל חייהם הוא בשביל בני אדם אחרים, וכל מהלך חייהם הם 
מעמידים על פי בני אנשים אחרים, איך הם יסתכלו עליהם, 

ומה שיחשבו אליהם....

וכל פעם שהם צריכין לעשות החלטה, והם חושבים בעצמם 
מה לעשות, במקום שהנדון יהי' - מהו דבר הנכון לעשות, ומה 
עושים  מה  יהי'  הנדון  נפשם,  תכונת  לפי  לעשות  צריכין  הם 
אחרים... ומה אחרים אחרים יחשבו עליו כשרואים אותו עושה 
 - וזה.... במילים אחרות הם לא חיים חיים שלהם, הם חיים  זה 
חיים של אחרים, כל חיותם הם שואבים מההסכמה של החברה 

אליהם.....

 מה אני יעשה יש לי ילדים.....

ויש שגם שלא חיים ממש למישהו אחר, אבל חיים בשביל 
לפסוקי  רגש  שום  להם  שאין  הגם  שמתפללים  כגון  ילדיהם, 
לאלוקים  דביקות  רגשי  כלל  חווים  ולא  ולמזמוריו,  התפלה 
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בשעת התפלה, אבל רוצים שבניהם יתפללו כהוגן, ואם הוא 
אין לו שום חיות בתפלה הלא לא יכול לתבוע מבנו שיהי' לו... 

חיים  ממש  שהם  שנראה  תנועות  עם  מתפללים  הם  לכן 
בדיבורי התפלה, ומתענגים על כל מלה של תפלה, כדי שהם 
ויוכלו לתמוה עליהם  יוכלו לתבוע מבניהם להתפלל כמוהם, 

איך אין לך גישמאק בתפלה?....

וכן בכל דבר ביהדות שהם מצד עצמם הם לא מעוניינים 
וכשאתה  ולא חושבים שזהו הדבר הראוי לעשות,  כלל בזה, 
שואל אותם למה אתה עושה זה וזה... הוא יגיד מה אני יכול 

לעשות, יש לי ילדים.... 

מהלך  עצמם, שכל  בשביל  חיים  לא  הם  חיים  נמצא שכל 
להם  שאין  בניהם,  בשביל  אלא  עצמם  בשביל  אינו  חייהם 
על  התייאשו  הם  שכנראה  לעצמם,  שלהם  בחיים  תכלית 
עצמם לפעול משהו, והם עצמם אין לו באמת סיבה לחיות.... 
אבל התכלית שלהם הוא שהם מביא לעולם עוד דורות ועוד 

אנשים, שהם יחיו חיים ראויים.

ולכן היהודים כאלו - כל תקוותם הם מניחים בבניהם, וכל 
היום הם עסוקים להזהיר לבנים איך להתנהג, ומה לעשות.... 

שהלא זהו כל תכלית חייו! 

מיהו הבן שהוא התכלית של כל ההסטורי'??!

בן אדם  הנה  לחיות...  ראוי'  זהו דרך  נתבונן אם  והנה בא 
חושב שאני לא חי רק למען ילדי, נמצא דהלא גם בנו יאמר 
שאני לעצמי אין לי תכלית אבל אני חי למען בני, וגם הבן הזה לא 

יחי' רק בשביל בנו, והוא בשביל בנו וכו' וכו'.

וכבר אמר החכם שהוא רוצה לראות כבר את הבנים האחרונים, 
כל  וסבלו  טרחו  שבשבילו  הדור  חיים....  כולם  שבשבילו  אלו 
הדורות בהסטורי'..... מקווים כבר להבן הזה שכל הדורות חיו 
קינדער?  די  זענען  ווער  הילדים  הם  מי  ]ושואלים  בשבילו.... 

ואולי שבנוסח זה עשו את הניגון דאס זענען די קינדער....[ 

מהלך חייו של יצחק - מה שהוא האמין שהוא טוב

היו צועדים ביחד  חייו  ותכלית  ואילו ביצחק כל שאיפותיו 
עם מהלך חייו, ומה שעשה, דהיינו עצם מה שנולד - אברהם 
הוליד את יצחק, ומה שנשא את רבקה וכו', כל מאורעות חייו 
בה'  דביקות  של  בדרך  חייו  את  חי  הוא  בעצמם!  חייו  הי'  הם 
בשביל עצמו, הוא האמין שזהו הדרך הכי טוב לחיות, וכל רגע 
של חייו הוא עסק במה שהוא האמין והרגיש בכל לבו שהוא טוב.

שתולדותיהם  לאחרים  בניגוד  דהיינו  תולדותיו!  היו  והם 

גם  ואולי  לגמרי,  נפרדים  דברים  שני  הם  חייהם  ותכלית 
סותרים אחד את השני, אצל יצחק תכלית חייו ותולדותיו היו 
מאוחדים, כל רגע מחייו הוא עסק בתכלית חייו, ותולדותיו הם 

תוצאה ממהלך חייו וכמו שנבאר.

לתיקון  מביא  הוא  בסוף  עצמו  תיקון  על  חושב  אדם  בן  אם 
העולם

ואם בן אדם דואג שאם הוא לא יהי' עסוק להראות לילדיו 
איך  עצמיותו,  לפי  ה'  עבודת  חיי  יחי'  רק  אלא  לעשות,  מה 
ילדיו ישפעו מזה.... ]והגם שיותר משיש חיוב לחנך הבנים, יש 
חיוב עליו לחנך את עצמו, אבל בוודאי זה לא נוטל מהחיוב 

לחנך בנים טובים....[

על זה בן אדם יידע שהמציאות הוא הפוך! שהדרך הכי טוב 
איך לחנך הוא כשלא מצווה להם מה לעשות, רק הם רואים עליו 
להיות  ירצו  גם  הם  וממילא  בה',  דביקות  של  חיים  שהוא  איך 

כמוה.

החפץ חיים מתקן רק את עצמו...

אומרים בשם החפץ חיים שאמר שכשהי' צעיר הי' מתבונן 
מלא  והשחתה,  רוע  מלא  שהוא  איך  ובהאנושות,  בהעולם 
דברים מקולקלים, והשקפות עקומות, והחליט בדעתו שהוא 
יתקן את העולם, הוא ידבר לאנשים וישכנע אותם, ויישר את 

מוחם, ובכן העולם יהי' מקום טוב יותר.

ומציאותי....  ריאלי  אינו  ששאיפתו  ראה  קצת  וכשהתבגר 
וכנראה הוא לא יצליח לשנות את העולם ולתקנו, חשב על כל 
פנים יתקן את המדינה שלו, וכשהתבגר עוד ראה שגם זה לא 
יוכל, החליט על כל פנים הוא יתקן את המשפחה שלו, שהלא 
הם אנשים קרובים איליו, והם יהי' אפשר לתקן, וכשהתבגר 

עוד ראה שגם זה לא יכול..... 

רציתי  העולם לא הצלחתי,  רציתי לתקן את  אמר בדעתו 
את  לתקן  רציתי  הצלחתי,  ולא  שלי  המדינה  את  לתקן 
ינסה לתקן את עצמי! אני  המשפחה לא הצלחתי, הבה אני 
יתקן את מידותיי, ואני בעצמי יהי' אדם ישר ועובד ה'.... וכן 

עשה והתחיל לעבוד על עצמו.

הי' התוצאות של לא לתקן רק את  נראה מה  ועכשיו בא 
עצמו.... הוא תיקן את כל עולם! מי בכל העולם היהודי לא 
יודע או מושפע על כל פנים באיזשהו דבר בחייו ובהשקפתו 

מ"רבן של ישראל החפץ חיים"!

ממילא  בדרך  עצמך,  על  עובד  כשאתה  הכלל  הוא  שזהו 
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כולם  את  להוכיח  מנסה  כשאתה  אבל  מתתקן,  העולם 
ולהעמידם על טעותם וכו' אף אחד לא ישתנה מזה.....

האוצר הוא אצלך....

"אייזיק  בשם  בפוילן  היהודי  של  הסיפור  מפורסם  וכן 
יעקל'ס" שחלם שתחת הגשר הגדול  מונחת אוצר גדול, והוא 
קם בבוקר, והנה חלום! והנה המצב שלו לא הי' כל כך טוב, 
התחיל  והוא  רגועים....  חיים  לו  הי'  לא  חובות,  הרבה  לו  הי' 
ומוצא אוצר גדול מלא  לדמיין בדמיונו שהוא הולך להגשר, 
כסף, מגיע להעיר עם אוצר מלא מלא כסף, וביום אחד הוא 
משלם את כל חובותיו, ופתאום הוא נהי' הגביר של העיר, הוא 

חי ברחבות וכו'.

אבל מאידך גיסא זה לא יותר מחלום, אבל קיווה אולי אולי 
זהו חלום אמיתי.... אולי יש בזה משהו... הוא ארז את חפיציו 

וקם ונסע להגשר וחיפש. 

והתחיל להסתובב תחת הגשר, וסביב הגשר, אבל לא מצא 
כנראה  אבל  זה....  בקצה  זה,  בקצה  עוד  מחפש  הוא  כלום, 
השר החלומות רימה אותו.... כך הוא מסתובב ומסתובב, ואחד 
מן החיילים ששמר שם על המקום כשראוהו מקיף את הגשר, 
התחילו  הם  טוב....  נראה  הי'  לא  משהו  ומחפש,  ומסתכל, 
לחשוד שהוא בוודאי איזה גנב או מרגל, שרוצה לחתור את 

הגשר....

וניגש איליו ושאל אותו מה אתה מחפש?? וכשראה כי כלתה 
איליו הרעה... ואין לו מה להפסיד, אמר לו את האמת שחלם 
שתחת הגשר יש איזה אוצר, ומקווה שאכן ימצא פה משהו....

באמרו  מצחוק,  להתגלגל  התחיל  זה  את  שמע  כשהשוטר 
אתה כזה תמים ופתי שמאמין לכל דבר, אתה באמת מאמין 
מישהו  יש  נידח  כפר  שבאיזה  חלמתי  אני  גם  בחלומות?.... 
אייזיק יעקל'ס, ותחת תנורו יש אוצר האם בשביל זה אני ילך 

לחפש?...

בשמעו את זה עצר את ההתפעלות בנפשו ורץ הביתה, ומיד 
כשהגיע התחיל לחפור תחת תנורו, כשלהתפעלותו מצא אוצר 

מלא עם כסף!! 

ואז למד לקח נפלא מה שכולנו צריכין ללמוד מזה! שבל 
נחפש את האוצר אצל מישהו אחר, או בתוכניות איך לתקן 
אחרים, אלא לחפש בתוך עצמו איך אני יכול לתקן את עצמי. 

האבא  יראה  הבן  שאם  יעבוד,  זה  דרך  הילדים,  ובחינוך 
יהי' טוב, אבל אם  מתפלל ומתנהג כמו שצריך, מעצמו הוא 

תנסה לכוף עליו איך להתנהג הוא רק יברח!

יהדות הוא אור שלא כופה את אורו אלא מאיר ממילא

שורש ענין זה הוא דבר יסודי מאוד, שיהדות אינו כדברים 
אחרים שיכולין לכוף או לשכנע בן אדם לעשות את זה, אלא 
מצווה  נר  "כי  פסוקים  בהרבה  שמתואר  כמו  אור!!  הוא  יהדות 
הימים  אחרית  על  בחזונו  הנביא  ישעיה  מנבא  וכן  אור",  ותורה 
כשכל העולם ילמד לדעת את ה' על ידי עם ישראל, "והלכו גויים 

לאורך ומלכים לנוגה זרחך".

והנה האור האם ראית פעם שהוא כופה על סביביו לקבל 
אורו...... האם השמש כופה על העולם לקבל זיוו?...... לא! הוא 
יושב לו במקומו, ובגלל שהוא מציאות מאירה הוא מציאות של 
ומהנהו עם  הוא מתפשט על כל העולם,  אור, בדרך ממילא 

זהריו המאירים  והחמים. 

אבל הוא לא עושה כלום להעולם, הוא לא ביקש או שכנע 
אף מישהו, הוא אף פעם לא עמד ושכנע את העולם - אני 
מגיע  פשוט  הוא  מואר.....  תהי'  אם  לך  טוב  תהי'  לך  אומר 
ומאיר! ובלי שיבקש אף פעם או ישכנע אף פעם בן אדם - זה 

עובד! שכל יום כל העולם מוקף עם אורו, והוא מואר!

וכן מתאר המשורר האלוקי דוד המלך במילותיו הנפלאים: 
"יום ליום יביע אומר ולילה ללילה יחוה דעת," אין אומר ואין 
דברים בלי נשמע קולם. הוא לא אומר כלום לא שומעים שום 
קול, אבל "בכל הארץ יצא קום ובקצה תבל מלהם, לשמש 

שם אהל בהם".

אי  אחר!  לדור  יהדות  למסור  איך  הדרך  וזהו  יהדות!  זהו 
אפשר לכוף עליהם מה לעשות, צריכין להיות כמו השמש, צריכין 
ה'  ולהאיר, לעבוד את  להיות מציאות של אור! להיות במקומו 
ולהתענג על זיו שכינתו, והבנים ממילא ישפעו בראותם את האור 
של עבודת ה', איך שאביהם כל כך מתענג מעבודת ה', הם גם 

ישתוקקו להיות כן - גם להתענוג ולטעום מטוב ה'.

ויכולין לומר בדרך צחות על מה שאומרים בפסוקי דזמרא 
האיש  מי  אלמדכם,  ה'  יראת  לי  שמעו  בנים  לכו  שבת:  של 
החפץ חיים נצור לשונך מרע ושפתיך מדבר מרמה, שהאבא 
אומר לבניו לכו בנים שמעו לי יראת ה' אלמדכם אני רוצה 

ללמד אתכם, ולהשפיע אליכם....

מהחפץ  תחשוב  חיים"  החפץ  האיש  "מי  להאבא  אומרים 
חיים..... איך הוא תיקן את העולם.... "נצור לשונך מרע ושפתיך 
מדבר מרמה", תבלום את פיך מלדבר להם באופן שלילי! להזהיר 
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אותם זה זה לא טוב לך.... וכו' רק תעבוד על עצמך! תהי' אתה 
מציאות של אור, שיראו עליך איך שעבודת ה' הוא הדבר הכי 
טוב שיש, ובדרך ממילא "יהי' יראת ה' אלמדכם" שהם ישפעו 
אני  חיים,  מהחפץ  הפוך  אומרים  הרבה  הצער  ]למרבה  מזה 
רואה שאת עצמי אני כבר לא יכול לתקן, על כל פנים אני 

יתקן את השני....[

מי הוא אנכי מהו מהותי??

ועכשיו מתחיל סוגיא חדש, אחרי שכבר השתכנע לעבוד על 
עצמו, איך בין אדם עובד על עצמו, הלא כל בן אדם רואה 
רוצה  הוא  אחד  שביום  וסיבוכים,  סתירות  מלא  שהוא  איך 
ומבין שהדבר הכי טוב הוא ואני קרבת אלוקים לי טוב, והוא 

באמת משתוקק לזה.

וביום שני הוא רואה איך שמושך אותו לדברים שהם מאוד 
אם  אני?  מה  עצמו  על  ותוהה  עומד  אדם  ובן  מזה,  רחוקים 
אני באמת נשמה אלוקית איך באים עלי מחשבות כאלו וכו', 
ומאידך גיסא אי אפשר שאני סתם מגושם, שהרבה פעמים 
האמיתיות  רצונות  מהו  לאלוקים,  צמאון  באמת  מרגיש  אני 
שלי, ומהו השאיפות האמיתיות שלי בחיי, לאיפה אני חותר?  

ואינו מהדור שלפנינו.... הבלבול  אינו מהיום  הבלבול הזה 
יעקב  היהודי, כשאבינו  העם  בראשותו של  התחיל  עוד  הזה 
הבלבול  התחיל  אז  כבר  ולהיווצר,  ליוולד  באמצע  עוד  הי' 
של  האמא  בקרבה",  הבנים  "ויתרוצצו  שכתוב  כמו  הזה.... 
כלל ישראל, רבקה אמנו, מרגישה שיש בתוכה שני קולות, שני 
גויים בבטנך, א' רוצה רק לרוץ לבית מדרש ולהתענג על ה', 
ליהנות מזיו שכינתו, ולחסות בצלו, וזהו כל רצונו, ואחת רוצה 

לברוח לבית עבודה זרה.

כאבם  את  ומרגיש  ישראל  כלל  של  האמא  שהיא  ורבקה 
- כאמא שמרגישה וכואבת על כאב בנה - צועקת מה שכל 
יהודי שמרגיש כן צועק, אם כן למה זה אנכי?! מהו ה"אנכי" מי 
אני באמת, מהו מהותי ומה אני רוצה באמת, האם אני חלק אלוק 
ממעל ממש שלא רוצה רק לידבק בשורשו, או אני פשוט יצור 

חומרי שרוצה רק תאוות ודברים נמוכים?

זה  ש"למה  עמוק  יותר  עוד  ליאוש  האדם  את  מביא  וזה 

הערות למערכת:
ohryushur@gmail.com

אנכי" אני כל כך מהורס בתוכי, אין לי שום מהלך איך אני 
עובד, אין לי שום אנוכיות, שאני באמת לא יודע מיהו אני, אני 
לא יודע למה אני חי, ולאיפה אני רוצה להגיע... עד שמגיע 
ולא איכפת  רוצה כלום,  למצב שבן אדם מרגיש שכבר לא 
ונהי' אדיש לכל הענין של עבודת ה' וקרבה איליו  לו כלום, 
יתברך, שיודע שגם אם עכשיו מרגיש מאוד דבוק בה' אבל 

למחר הכל יכול ליעלם, ויהי' לו התאוות הכי נמוכות.

כל המצבים בנפש בן אדם הוא ביד ה'

ובאמת אחרי כל עצות בענין הזה, אין עצה אמיתית לזה רק 
לקיים מה שרבקה עשתה שהיא "ותלך לדרוש את ה'", להבין 
שבעצם הכל ביד ה', ובנקודה מסויימת גם כל הבחירה אינו 
אמיתי, שבאמת אין לבן אדם שום כח, וכל העליות והירידות 
ונטיות הנפשיות שלו הם הכל ביד ה', שרוצה שיהי' במצב כזה, 

ואחרי זה במצב כזה.

שכן צריך להיות לפי כל התכניות שה' רוצה, ולפי המהלכים 
מחשבותיכם...  מחשבותי  ולא  אותו,  מנהיג  שהוא  העמוקים 
וצריכין להאמין שבאיזשהו דרך על ידי כל כל המצבים שלו, 
וכל המשיכות שלו והבלבולים שלו, הם יביאו אותו לקשר עוד 

יותר עמוק עם ה',.

ובן אדם צריך לימשך אחרי ה' שהוא החליט להניח בתוכו 
שהרי  החשבונות  כל  את  יעזוב  והוא  האלו,  הנטיות  כל  את 
רואה שהחשבונות לא מתאימים בין כך, כשהוא מנסה להנהיג 
שמצד  בפירוש  רואה  הוא  אנכי,  זה  למה  שהלא  עצמו  את 
עצמו ובחירתו אין לו באמת מהלך, שיש בתוכו כל כך קולות 
הפוכים לגמרי, ואין לו דבר שהוא רוצה באמת, אלא מזה יבין 
יהי' במצבים כאלו, ומתוך העליות  שהכל מיד ה' שרוצה שהוא 
וירידות ביחד יוולד איזה קשר עמוק עם ה', שלא הי' יכול להגיע 

לזה בלי כל המצבים הסוערים האלו.

ובוודאי בן אדם צריך לנסות כמה שהוא יכול להיות יותר 
טוב, אבל מה שסוף סוף יהי' הכל מיד ה', ועיקר עבודת האדם 
רק לילך בדרכו של האמא שלנו רבקה ותלך לדרוש את ה', 
ל"זיך לאזן פירן מה'", ולהימשך אחריו בבחינת משכני אחריך 
נרוצה, ולהאמין שהכל מה שקורה הוא להביא אותנו עוד יותר 

קרוב אליו. 


